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Side 2 

1. Meddelelser 

• Thomas Fredenslund er ny direktør for Sundhedsdatastyrelsen 

• Søren Gaard, afdelingschef og formand for den nationale bestyrelse for sundheds-it, 

forlader ISM pr. 1. november 2023 og bliver ny direktør for Medicinrådets sekretariat 

• Bartlomiej Wilkowski, Statens Serum Institut deltog på styregruppemødet for første 

gang og præsenterede sig selv. Der er meningsfulde snitflader mellem SSI og MedCom 

på bl.a. laboratorieområdet og ift. Den danske mikrobiologidatabase (MiBa).  

• MedCom har certificeret Systematics EOJ-system i FHIR-standarden �hospital 

notification�. Det er den første MedCom certificering af en national FHIR-standard. 

Udover den tekniske fornyelse dækker standarder nu også akutte indlæggelser, 

hvorved sygehusenes FAM-funktioner ligesom resten af sygehuset får glæde af 

MedComs hjemmepleje-sygehus kommunikation. 

• MedCom har afholdt temadag for SDN den 20. september. Markerede SDN�s 20 års-

jubilæum og havde fokus på implementering af SDNv4. 

• MedCom orienterede endvidere om VDX-temadag, der blev afholdt 26. september. 

Man kunne berette om flere usecases, hvor sundhedspersonale og patienter sparer 

transporttid  

• Der blev orienteret om EU-projektet �xSHARE�, et standardiseringsinitiativ, der på sigt 

kommer til at støtte EHDS. MedCom er anmodet om at varetage rollen som 

projektkoordinator. Den største del af arbejdsopgaven bliver løftet af den 

internationale organisation HL7. 

 

 

2. FHIR-roadmap: Status og ambitionsniveau (D) 

Medcom forventer at kunne præsentere nyt roadmap 1. kvartal 2024, jf. styregruppens 

tiltrædelse af projektgrundlag for FHIR roadmap på mødet den 22. juni 2023. Styregruppen 

drøftede rækkefølgen i bølgeplanen, der skal matche parternes behov, samt delingsparadigmer 

for de moderniserede standarder. Lars Hulbæk præsenterede en række overvejelser til 

drøftelse omkring tidshorisont, rækkefølge og it-arkitektoniske valg, med afsæt i parternes 

hidtidige tilkendegivelser. 

 

Morten Lundgaard bemærkede, at det ses som et fint princip at foretage en modernisering 

hvor der i forvejen skal laves ændringer i det pågældende system. Vil helst gå hurtigst muligt 

mod restful FHIR de steder, hvor der skal laves noget nyt. Kortsigtede indholdsmæssige 

revisioner afhænger også af beslutninger i andre fora og national prioritering på tværs af fx 

ICD-11, Samlet patientoverblik mv. Hastigheden af ændringer i EPJ-systemerne spiller også en 

rolle. Med hensyn til link-adgang bemærkede Morten, at der bør foretages analyse før der 

træffes valg herom. Angående delingsparadigme (meddelelsesudveksling, datadeling eller 

kigge-adgang til data) bør der foretages en konkret vurdering i de enkelte tilfælde. Hertil 

afhænger moderniseringen også af prioritering og en sondring mellem �nice to� og 

forretningskritiske behov. 

 

Niels Rygaard bakkede op om Restful FHIR og Bart Wilkowski gjordegældende, at man godt kan 

underopdele lab-rekvisitioner og lab-svar i to bølger og foreslår ligeledes at satse på praktiske 

erfaringer med Restful API. 

 

PLO udtrykte behov for en samlet plan og efterlyste fremdrift, imens SDS fandt det mere reali-

stisk at satse på at opdele den store opgave i mindre bidder. 

 



 

Side 3 

Martin Thor Hansen bemærkede dels, at man også kan vælge en kombination af 

meddelelsesudveksling, restful FHIR og kigge-adgang. Dels at regionens fokus er på digitale 

løsninger, der frigiver tid hos det sundhedsfaglige personale på sygehusene. 

 

Styregruppen drøftede blandt andet fordele og ulemper ved forskellige datadelingsparadigmer, 

hastighed og graden af detailplanlægning for moderniseringen og rammerne for styregruppens 

mandat til at trække af på beslutninger ift. næste skridt. Det blev bemærket at modernisering 

af infrastruktur (EHMI) også er af stor betydning, og det blev aftalt at MedCom bringer dette op 

som et tema på et kommende styregruppemøde.  

 

Styregruppen genbekræftede den brede tilslutning til, at FHIR er det rette valg til 

moderniserede MedCom standarder, uanset om der i den konkrete usecase foretrækkes 

meddelelseskommunikation, datadeling eller en kombination af dette. Med den allerede 

aftalte og igangværende implementering af FHIR-standarderne Hospital Notification og 

korrespondancemeddelelse foretages væsentlige FHIR-investeringer i både regioner, 

kommuner og praksissektor, der udover gevinsterne ved de indholdsmæssige, sundhedsfaglige 

forbedringer i de konkrete standarder også etablerer de første tekniske FHIR-byggeklodser i 

EPJ, EOJ og LPS, der kan genbruges i den fortsatte FHIR-modernisering. 

 

Opsamlende var der i styregruppen ift. det videre FHIR roadmap bred tilslutning til, at  

- Man lægger sig op ad eksisterende moderniseringsprojekter 

- Det er lettere at modernisere nye use cases end eksisterende 

- Anvendelsen af hhv. meddelelsesudveksling, link-adgang og datadeling via restful API 

skal analyseres yderligere ud fra de forretningsmæssige behov i de konkrete tilfælde 

- Prioriteringer vedrørende modernisering af også skal ske med blik for andre store it-

projekter i sundhedsvæsenets portefølje 

- At MedCom gennemfører den aftalte proces og på baggrund heraf udarbejder et 

oplæg omkring prioritering til MedComs styregruppe, med henblik på formidling til 

den nationale bestyrelse for sundheds-it mhp. at bestyrelsen behandler sagen i første 

halvår 2024. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at MedComs styregruppe 

• tager status til efterretning 

• drøfter ambitionsniveauet for roadmap for modernisering af MedComs standarder 

med afsæt i centrale spørgsmål til bølgeplan og valg af kanaler. 

 

Styregruppen tiltrådte indstillingen. 

 

 

3. Projektgrundlag (B) 

Ad. SOR-adressering:  

Lars Hulbæk lagde ud med at bemærke, at MedCom møder stor efterspørgsel fra alle parter 

efter styrket adressering, når fremtidens MedCom infrastruktur EHMI bliver præsenteret og 

drøftet. Projektgrundlaget er udarbejdet under tæt koordinering med Sundhedsdatastyrelsen 

og styregruppen for SOR. Projektet kommer til at øge datakvaliteten i registret og udfase 

sygehus-afdelingsklassifikationen. SOR-koder skal fremover bruges direkte i kommunikation, 

hvilket kræver at it-systemerne har den fornødne funktionalitet. Hertil er der et langsigtet mål 

om at SOR-koderne skal spilles ind i den fremtidige infrastruktur EHMI, hvilket skal afprøves i 



 

Side 4 

pilotprojektet �kommunale prøvesvar�. Finansieringen af SOR-projektet er allerede indregnet i 

MedCom13s rammebudget.  

 

Martin Bagger bemærkede, at der bliver behov for at rydde op i de løsninger, der pt. anvendes 

uden om SOR.  

 

Dorthe Skou forventningsjusterede med fokus på, hvor langt kan man nå i den nuværende SOR-

løsning, og hvad der kræver overgang til den moderniserede MedCom-infrastruktur EHMI, 

samt at MedCom vender tilbage til styregruppen, når der bliver brug for parternes opbakning 

til at gennemføre SOR-oprydning i diverse it-systemer. 

 

Styregruppen udtrykte bred opbakning til projektet. 

  

Ad. Borgerrettet video 

Lars Hulbæk præsenterede projektgrundlaget for borgerrettede videokonsultationer. Der er 

stort behov for en skærmløsning både til borgere, som selv kan logge på en løsning, og borgere, 

som skal have udleveret et �simpelt� device. MedCom vil i projektet udvikle to løsninger: En 

MedCom Registreringsenhed, så kommunens medarbejder let kan sende et videolink til det 

udleverede udstyr, som borgeren har stående, uden at borgeren skal involveres og en MedCom 

Dynamisk Telefonbog, så det bliver mere fleksibelt at deltage i videomøder på tværs af 

forskellige platforme. 

 

Niels Rygaard kvitterede for præsentationen af projektgrundlaget og udtrykte opbakning, med 

en forhåbning om at projektet kan være ressourcebesparende og fremme anvendelsen af VDX i 

kommunerne. 

 

Styregruppen udtrykte bred opbakning til projektet, der forudsætter ekstern finansiering. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at MedComs styregruppe 

• Godkender projektgrundlag for SOR-adressering, idet projektet finansieres indenfor 

det godkendte MedCom13-budget. 

• Drøfter projektgrundlag for Borgerrettede videokonsultationer i lyset af de politiske 

ambitioner om �Mere behandling i eget hjem�. 

 

Styregruppen tiltrådte indstillingen.  

 

 

4. Systemforvaltning 

a. Servicemål for VDX-API og SMS (B) 

Lars Hulbæk præsenterede udkast til nye servicemål. Ift. SMS�er, så vælger man for nuværende 

at følge forbruget af løsningen, og træffer dermed ikke beslutning om at fastsætte et måltal. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at MedComs styregruppe  

• Godkender servicemål for oppetid for VDX-API�et samt SMS-forbrug. 

 

Styregruppen tiltrådte indstillingen. 

 

b. Driftsstatus for SDN, VDX og KIH (O)  
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Lars Hulbæk orienterede om, at der stadig er uklarhed om årsagen til nedbrud på SDN i juni 

måned.  

 

Indstilling 

Det indstilles, at MedComs styregruppe  

• Tager driftsstatus for SDN, VDX og KIH til efterretning. 

 

Styregruppen tiltrådte indstillingen. 

 

c. FORTROLIGT Tilslutning af OpenRad til SDN (B) 

 

d. Beredskabsøvelse 2023 (O) 

Lars Hulbæk orienterede om årets beredskabsøvelse hos MedCom. Man arbejdede med ud-

gangspunkt i, at den danske DNS gik ned. Øvelsen gav bl.a. anledning til at øve anvendelsen af 

SINE-radioer. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at MedComs styregruppe  

• Tager orientering om beredskabsøvelse 2023 til efterretning  

 

Styregruppen tiltrådte indstillingen. 

 

e. SDN- og VDX-budget 2023 � 2026 (B)  

Budgetterne afspejler økonomiaftaler og indeholder krav om, at MedCom skal yde first-line 

support til fx høreklinikker og bosteder. Budgettet er lagt under forudsætning af at inflation og 

p/l-regulering følges ad. 

 

Styregruppen vendte i den forbindelse inflation og p/l-regulering på it-området, der er en gene-

rel problemstilling også for den fællesoffentlige finansiering af sundheds-it. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at MedComs styregruppe  

• Godkender revideret SDN- og VDX-budget 2023 � 2026  

• Drøfter de generelle budgetmæssige udfordringer, hvis inflationen stiger mere end 

P/L-reguleringen af indtægterne. 

 

Styregruppen tiltrådte indstillingen. 

 

f. FORTROLIGT VDX-udbud (B)  

 

 

g. VDX-tilslutnings- og databehandleraftale (B)  

MedCom har modtaget 7 høringssvar til VDX-tilslutnings- og databehandleraftalerne. MedCom 

har brugt Datatilsynets skabelon. Lars Hulbæk gennemgik kort de overordnede temaer i hø-

ringssvarene og hvordan MedCom har responderet på disse. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at MedComs styregruppe  

• godkender VDX tilslutnings- og databehandleraftale som det fælles aftalegrundlag for 

brug af VDX. 

 

Styregruppen tiltrådte indstillingen. 



 

Side 6 

 

h. FORTROLIGT: It-revision af drift af fællesregionale/kommunale services i 

Region Nordjylland, herunder KIH (O) 

 

5. Ændringsønsker til standarder (D) 

Michael Johansen præsenterede de tre ændringsønsker om nye standarder i gamle formater.  

SDS bemærkede, at �Grønne recepter� analyseres også i regi af FMK, imens PLO gav udtryk for, 

at man ikke ønsker helsekostproduktioner blandet ind i FMK og derfor efterspørger en hurtig 

pragmatisk løsning. Styregruppen besluttede at sende sagen om en grøn recept til FMK-styre-

gruppen. 

Kiropraktorforeningens ønsker om en forbedret epikrise og fodterapeuternes ønsker om jour-

naludvekslingsformat kan med fordel indtænkes i FHIR-bølgeplanen som mulige kandidater til 

hurtige løsninger, der kan etableres i primærsektoren. 

 

Indstilling 

Det indstilles til MedComs styregruppe 

• drøfter om MedCom skal påbegynde planlægning af et eller flere af ønskerne fra Apo-

tekerforeningen, Kiropraktorforeningen og Danske Fodterapeuter om at udarbejde 

nye standarder i EDIfact- eller OIOXML-format, med henblik på endelig stillingtagen i 

MedComs styregruppe. 

Styregruppen tiltrådte indstillingen.  

 

6. Regnskabsvurdering MC13 pr. 31.08.2023 (B) 

Lars Hulbæk gennemgik regnskabsvurderingen pr. 31. august 2023 og mindede styregruppen 

om, at der fra regional side tidligere har været rejst ønske om, at styregruppens resterende re-

servepulje nyttiggøres i forbindelse med etablering og evt. drift af den midlertidige konverte-

ringsløsning, der er en forudsætning for FHIR-moderniseringen af korrespondancemeddelelsen. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at MedComs styregruppe 

• tager regnskabsvurdering for MedCom13 pr. 31. august 2023 til efterretning 

• godkender budgetændringer iht. forudgående beslutning vedr. SOR-adressering. 

 

Styregruppen tiltrådte indstillingen. 

 

7. Monitorering (B) 

Projektmonitoreringen fremgår af dagsordensmaterialet til styregruppemødet. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at MedComs styregruppe 

• Godkender projektmonitoreringen. 

 

Styregruppen tiltrådte indstillingen. 

 

8. Eventuelt 

Stine Bonde orienterede om en aktuel pressehenvendelse vedrørende databehandler/dataan-

svar i forbindelse med videoløsninger for akuttelefonen. Lars Hulbæk bemærkede, at MedCom 

har sendt et pressesvar, der beskriver at MedCom er databehandler og ikke dataansvarlig. 



 

Side 7 

Peter Munch Jensen bemærkede hertil, at STPS er på vej med en guide om ansvar og pligter for 

behandlingssteder og sundhedspersoner, der tilbyder digital sundhedsfaglig behandling.   


	Referat af 3. møde i styregruppen for MedCom13 den 28. september 2023 kl. 10:00 – 12:00 

